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Vážení a milí kolegové a kolegyně 
  

Před třemi týdny mě v hloubi Českého lesa zastihl telefonát kolegů a pořadatelů 
konference Dějiny staveb v Plasích, abych tu přednesl úvodní slovo a ujal se formálního 
vedení konference. Neuváženě jsem přislíbil a poté strávil několik bezesných nocí 
přemýšlením, co bych měl kolektivu fundovaných profesionálních badatelů sdělit. Dozvěděl 
jsem se také, že po 23 letech odstupuje z přípravy naší konference její každoroční obětavý 
organizátor Petr Mikota a s ním končí i přímá účast Klubu Augusta Sedláčka na organizaci 
této akce.  Jako zakládající člen Klubu Augusta Sedláčka v Plzni jsem se zúčastnil všech 
ročníků této konference, která, když jsme byli ještě v plné síle (myslím samozřejmě nás dříve 
narozené), probíhala na zámku v Nečtinách. Na ty časy velice rád vzpomínám. Součástí 
našich badatelských setkání byla v počátcích i vystoupení břišních tanečnic, hadí ženy, 
rytířské souboje i lákavé noční zážitky. Je pravda, že v počátcích se této konference 
zúčastňovalo více amatérů než dnes.  

Jelikož jsem byl požádán, abych tu vystoupil za sebe a nečetnou obec památkářů 
amatérů, vynasnažím se tomuto přání vyhovět. Před časem mě kamarád Honza Anderle 
nazval posledním romantickým badatelem a já toto označení s hrdostí používám. Kdysi jsem 
si přál být profesionálním archeologem nebo památkářem a mít za zády mateřský ústav. Dnes 
jsem spokojeným romantickým badatelem, který na částečný úvazek zaměstnává rodinné 
příslušníky. Amatér si může památky ke zkoumání volně vybírat a působit na jejich majitele 
podle svého vlastního přesvědčení. Pohodu a bezstarostnost takových výzkumů může někdy 
zkomplikovat příliš velká hustota památek, zvláště těch nezapsaných, které z úředního 
hlediska památkami vlastně nejsou. Pokud si pak dá takový badatel za úkol zdokumentovat 
všechny vodní provozy na okresech Tachov a Domažlice, je trochu zemdlen, když po čtyřech 
letech práce obsahuje dokončený soupis téměř 700 podrobných hesel. Je přece škoda ty 
stovky většinou zřícených objektů skrytých v údolích řek a potoků nepředstavit veřejnosti. 
Odměnou je zpětná vazba čtenářů, kteří najednou zjistí, že těch pár zřícených zdí, kolem 
nichž léta chodí, má jméno a poutavou historii. Přijdou další výzvy z regionu Českého lesa, je 
potřeba zpracovat podrobné soupisy kostelů, skláren, pivovarů, židovských památek, 
panských sídel atd. Zde si ale musí nezávislý badatel přizvat ke spolupráci kolegy specialisty. 
Výstupy z této práce musí být psány řečí srozumitelnou pro širokou veřejnost. Jen tak je 
možné změnit přístup obyvatel i k těm zdánlivě nevýznamným památkám.  

Naši životní pouť formují různá setkání, někdy to jsou např. knihy o českých hradech od 
Františka Alexandra Hebera nebo Augusta Sedláčka, jindy setkání se zajímavými lidmi. 
Kdysi jsem se jako tramp seznámil na Týřově s naším dnes již bohužel zvěčněným 
kastelologem profesorem Tomášem Durdíkem, který do mého života přinesl ono neutuchající 
vzrušení z touhy objevovat to, co je ukryté pod zemí. Strávil jsem na jeho výzkumech a 
následně i na výzkumech, které se uskutečnily na hradech v okolí Domažlic, mnoho 
nezapomenutelných chvil. V 70. letech 20. století byla středověká archeologie Popelkou. 
Stačil na ni jeden archeolog pro celý Západočeský kraj. Poté se přidala archeologie novověku 
a nyní tu máme i archeologii modernity. Jak jsem se dozvěděl v odborných kruzích, 
archeologizovány jsou již předměty a kulturní vrstvy, které se pod povrch dostaly před 
pouhými sedmdesáti léty. Původně úsměvný experiment se pomalu stává dogmatem. 



S trochou nelibosti nesu i fakt, že sám budu archeologizován 7. června letošního roku, jakoby 
nestačilo, že jsem již pár let v důchodu.  

Nové archeologické trendy mohou aktivnímu badateli přinést i drobné nepříjemnosti. 
Například když mu jako odměna za nálezovou zprávu záchranného archeologického výzkumu 
odevzdanou na NPÚ v Plzni přijde obvinění a návrh na pokutu 4 miliony korun za údajné 
zničení kulturní památky. Kostel v Pořejově, kterého se tato kauza týkala, byl ale odstřelen 
a zničen již v roce 1971 a poté zavezen komunálním odpadem. V roce 2013 základy kostela 
v rámci projektu Land Art vybagrovali studenti fakulty designu Západočeské univerzity 
v Plzni a nezávislý badatel tuto spoušť jen zdokumentoval. Jindy jsem si musel na odkrývání 
zničené vsi Lučiny – Grafenriedu, která zanikla teprve v 50. – 60. letech 20. století, zajistit 
archeoložku z Německa, protože oslovení archeologové z Čech neměli čas ani zájem. Ale jak 
se říká: starého psa novým kouskům nenaučíš. I tyto příběhy měly dobrý konec a staly se 
vděčným materiálem ke knize na téma „Jak jsem zničil kulturní památku“.  

Přístup státu i veřejnosti se ve vztahu k památkám přece jen změnil. Dobře se pamatuji 
na šeď historických center našich měst v době komunistického Československa, nebo kostely 
a tvrze, které dnes již známe jen z dokumentárních fotografií. Je až neuvěřitelné, jak většina 
našich měst za posledních 30 let zkrásněla, pozitivní proměnou prošla i většina dalších 
památkových objektů a to ať již státních nebo soukromých. Neméně důležitá je ale i 
skutečnost, že naše krajina oživená drobnými kamennými památkami – kapličkami a 
poutními kostely je zatím stále volně přístupná, můžeme se vydat do opuštěného údolí nebo 
přespat na hradní zřícenině, kde je možné načerpat ztracenou energii i odvahu vrátit se zpět do 
civilizovaného světa. O tom, že by tomu tak nemuselo být navždy, nás přesvědčila nedávná 
pandemie covidu.  

Služba památkám není oborem, který láká vidinou rychlého zbohatnutí, někdy přináší 
i pocity marnosti, většinou ale za námi zůstává pocit uspokojení z dobře vykonaného díla, kdy 
památky díky naší pomoci přetrvají další věky.  

Přeji proto vám všem, aby pocitu marnosti milí kolegové a kolegyně bylo ve vašem 
bohulibém konání co možná nejméně. 
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K Dějinám staveb 2024 

Jan Anderle 

Letošní konference Dějiny staveb je v řadě ohledů mimořádná. Tak například poprvé 
v její čtyřiadvacetileté historii jí předsedá amatérský badatel. Do let konference počítám totiž i 
dobu, kdy se nekonala z důvodu státem organizované hysterie kolem čínského viru, což 
ovšem neznamenalo úlevný pracovní výpadek pro jejího hlavního realizátora a vydavatele 
konferenčního sborníku Petra Mikotu.  

Ale zpět k tomu amatérovi. Označuji tak v původním smyslu „milovník“ Zdeňka 
Procházku, který si to bohatě zasluhuje svojí činností od doby „co rozumu pobral“ až do své 
letošní sedmdesátky, která, jak doufáme a Zdeňkovi přejeme, nebude badatelsky konečným 
milníkem. Romantik, historik, archeolog, dokumentátor a památkář, autor takto zaměřených 



knih a jejich nakladatel, soustředěný svojí činností na západní Čechy a v nich především na 
milovaný Český les, mnohdy nezištně vykonal to, co bylo povinností k tomu zřízených 
institucí. Jindy by snad byl bez ironie nazván národním buditelem. Místo toho se mu od 
některých dostalo pro přeshraniční spolupráci a šíření dobrého jména Čechů v Bavorsku a 
Horní Falci označení „exponent sudetoněmeckého landsmanšaftu“. Snad závist pak hnala 
nešťastníka, který, kryt autoritou památkového ústavu, na Zdeňka podal trestní oznámení de 
facto za pořízení archeologické dokumentace pro tachovské museum v objektu zaniklého 
kostela v Pořejově. Rušivý zásah do lokality přitom způsobil bagr při pochybené akci 
takzvaného „Land-artu“, jíž pořádala Západočeská univerzita v Plzni, Fakulta designu a 
umění Ladislava Sutnara (sic), kterážto aktivita se vyznačovala uměleckým dotvořením (dle 
našeho názoru narušením) více historických lokalit. Je tedy nabíledni, že konference má letos 
předsedu zkušeného, i kdyby měl během přednášky od sebe trhat dva rozkohoutěné vědecké 
rivaly, jak se přihodilo Zdeňku Dragounovi při jednom z prvních ročníků.  

Když umíral zakladatel a dlouholetý předseda Klubu Augusta Sedláčka Josef Miler (1947 
– 1999), přál si, aby Klub uspořádal konferenci věnovanou studiu vrchnostenských sídel, 
najmě hradů. Při výletu s Jiřím Škabradou ke Zdeňkovi Procházkovi na Domažlicko na 
podzim 1999 při procházce mezi milavečskými mohylami dostával tento úmysl konkrétnější 
podobu s tím, že téma se rozšířilo na veškeré historické stavby. Večer ve Zdeňkově 
středověké krčmě U Meluzíny po příslušné konsumaci jsme „měli jasno“. Nazítří cestou ve 
vlaku z Domažlic jsme s Jiřím črtali koncepci konference na zmuchlaném a při okrajích 
potřísněném papíře od svačiny (viz příloha; pro účely archivace okraje odstřiženy). Zjara roku 
2000 už po hlavním schodišti zámku v Nečtinách stoupal dav ve složení od seniorních špiček 
oboru po prosté zájemce, aby se účastnil prvního ročníku konference Dějiny staveb „in 
memoriam RNDr. Josefa Milera“.  

Nepodařilo by se to, nebýt šťastného rozhodnutí učinit sekretářem, tedy skutečným 
realizátorem konference Petra Mikotu, člena vedení Klubu. Jeho organizačnímu talentu a 
mimořádné píli vděčíme za hladký a radostný chod konferencí od tehdy až po dnešek. Dík ale 
patří celé rodině Mikotově. Vydání konferenčního sborníku roku 2000 se v rámci svého 
časopisu Průzkumy památek mimořádně ujal Památkový ústav středních Čech v Praze, dál ale 
zůstala tato čest i zátěž na Klubu. Kdyby Petr Mikota nebyl agnostik, uvěřil by spolu s námi v 
zázrak, když se mu po všechna léta s minimem prostředků dařil kouzelnický trik: Účastník 
konference mohl při presentaci obdržet sborník příspěvků z předešlého ročníku. Žádná další 
podobně orientovaná konference u nás to aktuálně nedokáže. Vymoci z autorů jejich články, 
zorganizovat redigování, překlady resumé, sám provést sazbu, hlídat si tisk, vazbu …, vše 
s velmi omezeným rozpočtem, to je množství duševně i tělesně vyčerpávající práce. Letošní 
sedmdesátník Petr Mikota, kterému zde blahopřejeme a děkujeme, se cítí unaven a tíži celé 
organizace dále neponese, jakkoli se nezříká dílčí úlohy i v budoucnu.  

Spolu s ním z místa hlavního pořadatele konference Dějiny staveb odchází i Klub 
Augusta Sedláčka. Také tím je letošní ročník mimořádný. Jsme přesvědčeni, že přání Josefa 
Milera jsme splnili. Přiznejme si rovněž, že bez úplného zapojení Petra Mikoty nemá aktuálně 
Klub kapacitu, aby úlohu hlavního organizátora zastával. Dobře fungující „stroj“ konference, 
tuto mimořádnou hodnotu, je Klub ve srozumění s Petrem Mikotou ochoten předat serióznímu 
partnerovi, který zajistí trvání Dějin staveb v podobě konference a nedílně také jejího 
pravidelně a řádně vycházejícího sborníku, jak až do letoška bylo zvykem. V úvodních 
rozpravách se nástupcem hlavního pořadatele jeví Národní technické muzeum a jeho Centrum 
stavitelského dědictví v Plasech, na jehož půdě se po opuštění Nečtin konference již řadu let 
koná. Doufejme, že budoucnost naše naděje nezklame.  



 
 


